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PROTOKÓŁ  Nr VII/2015 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 26 czerwca 2015 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1105, zakończono o godz. 1323. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski 
2. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska 
3. Protokolant   -     Anna Drabik 
 

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg 
załączonych list obecności. 
 

 
Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia VII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 
radnych. 
 
Nieobecny był radny Marek Twardowski - nb. usprawiedliwiona.  
 
Spóźnienia: 
- radna Grażyna Góral (godz. 11.08) 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Wójt wystąpił z wnioskiem o: 

a) wycofanie z porządku obrad projektu uchwały zmieniającej uchwałę w 
sprawie ustalenia regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w 
placówkach oświatowych prowadzonych przez Gminę Manowo z powodu 
braku opinii jednego ze związków zawodowych, 

b) wprowadzenie do porządku obrad projektów uchwał w sprawie: 
� zmieniającą uchwałę w sprawie udzielenia zgody na nabycie prawa 

własności nieruchomości (zmiana numeru działki), 
� uchwalenia Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 

na lata 2014 – 2020. Otrzymaliście Państwo projekt tej uchwały 
wcześniej, ale została pominięta w porządku obrad. Strategia jest 
warunkiem przystąpienia GOPS do programu. 

 
Do wniosku Wójta uwag nie wniesiono. W związku z powyższym Przewodniczący 
poinformował, że Rada będzie obradowała według porządku uwzględniającym 
zmiany wnioskowane przez Wójta. 
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu VI Sesji Rady Gminy. 
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3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym. 

4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Interpelacje i zapytania. 
8. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży. 
2. Przygotowanie Gminy Manowo do sezonu turystycznego oraz promocja 

gminy. 
3. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu za 2014 
rok, 

b) zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2014 rok, 
c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2014, 
d) zmian w budżecie gminy na 2015 rok, 
e) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2015-

2026, 
f) zmieniająca uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatków lokalnych, 

podatku rolnego i podatku leśnego oraz opłat za odbiór i wywóz śmieci w 
drodze inkasa, określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za 
inkaso, 

g) zmieniająca uchwałę w sprawie zasad zwrotu wydatków poniesionych na 
świadczenia z pomocy społecznej, 

h) uzgodnienia dotyczącego przeprowadzenia badań naukowych na pomniku 
przyrody – głazie narzutowym zlokalizowanym w okolicy miejscowości 
Grzybnica na terenie gminy Manowo, 

i) powołania zespołu opiniującego kandydatów na ławników, 
j) udzielenia zgodny na nabycie prawa własności nieruchomości, 
k) sprzedaży działki, 
l) zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgodny na nabycie prawa 

własności nieruchomości, 
m) udzielenia zgodny na nabycie nieruchomości, 
n) sprzedaży prawa własności działki gruntu, 
o) wyrażenia zgody na dzierżawę cz. działek gruntu przez Gminę Manowo, 
p) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 

umowy dzierżawy, 
q) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 

umowy dzierżawy, 
r) udzielenia zgody na nabycie w drodze komunalizacji na rzecz Gminy 

Manowo nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa położonej 
w obrębie ewidencyjnym Manowo, 

s) zmieniająca uchwałę w sprawie zasad rozliczania tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru    godzin zajęć, zasad udzielania i rozmiaru 
obniżek, przyznawania zwolnień od obowiązku realizacji zajęć oraz 
tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dla nauczycieli, 

t) zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości, 

u) uchwalenia Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych na 
lata 2014 – 2020. 

4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
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6. Zakończenie. 
 

 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołu VI Sesji Rady Gminy      
Protokół VI Sesji Rady Gminy przyjęty został 14 głosami za (jednogłośnie). 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 8, 15, 22 i 29 maja oraz 12 i 19 czerwca pełniłem dyżur w Urzędzie Gminy 
Manowo. 

� 27 kwietnia uczestniczyłem w spotkaniu z Zarządem RO w Rosnowie. 
� 3 maja brałem udział w pikniku rodzinnym z OSP Wyszewo. 
� 9 maja odbyła się Komisja wyjazdowa (objazd terenu gminy). 
� 16 maja brałem udział w pracach porządkowych na Kamiennych Kręgach. 
� 29 maja w Mostowie odbyło się spotkanie z okazji Dnia Samorządowca. 
� 5 czerwca uczestniczyłem w koncercie z okazji jubileuszu 30-lecia GOK - 

"Disco Polo w Rosnowie". 
� 17 czerwca brałem udział w uroczystości zakończenia roku przedszkolnego w 

Rosnowie. 
� 19 czerwca odbyło sie wspólne posiedzenie Komisji Rady Gminy. 
� 20 czerwca brałem udział w uroczystości wręczenia medali za długoletnie 

pożycie małżeńskie Państwu Stanisławie i Marianowi Gąsiorek z Bonina. 
� 20 czerwca w Wyszewie odbył się III Regionalny Przegląd Piosenki i 

Twórczości Ludowej im. Władysława Króla. 
 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
� Zintegrowane Inwestycje Terytorialne - jest zgoda GDDKiA na przebieg ścieżki 

rowerowej w pasie technicznym drogi krajowej nr 11 (od Kretomina do Manowa). 
Jestem przekonany, że ta inwestycja będzie zrealizowana do końca 2017 roku.  

� Realizacja inwestycji -  
• Jest na ukończeniu wodociąg w Cewlinie - wcinka będzie wykonana do 

wtorku. 
• Płatności za wszystkie inwestycje związane z umowami z Urzędem 

Marszałkowskim są uregulowane. Oczekujemy zwrotu Vat-ów. Wnioski o 
płatności są złożone. 

� Dzisiaj na zakończeniu roku podziękowałem nauczycielom, dyrektorowi i 
uczniom Gimnazjum za najlepsze wyniki w powiecie. Trzeba również powiedzieć, 
że ten wynik jest spowodowany przejściem trzy lata temu wszystkich dzieci z 
Bonina do Gimnazjum w Manowie. Wcześniej najlepsi uczniowie przechodzili do 
Koszalina. Dyrektor powinien sie takimi wynikami chwalić i głośno o tym mówić. 
Zachęcajmy do korzystania z naszych placówek oświatowych (dobra kadra, 
dobre warunki lokalowe). 

� Przegląd miejscowości należących do gminy w dniu 9 maja - dziękuję Państwu, 
że wzięliście w nim udział. Propozycji inwestycji do realizacji jest bardzo dużo. 
Musimy zmienić system współpracy z sołtysami. Zwiększymy budżet dla Rad 
Sołeckich i Osiedlowych budżet, aby niektóre zadania były realizowane przez 
Sołtysów. 40% wniosków rad sołeckich można zrealizować we własnym zakresie 
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z budżetu sołeckiego (zlecenie wykonania prac przez mieszkańców). Zachęcam 
do takiej współpracy.  

 
Jan Prus - Przewodniczący Rady: wnioskami z poszczególnych sołectw będziemy 
zajmować się we wrześniu. 
 
Wójt: PUP-y będą odchodzić od prac interwencyjnych, od robót publicznych i od 
staży i przechodzić na inne formy walki z bezrobociem. Osoby zatrudniane w 
ramach tych prac są mało efektywne. Roboty publiczne mają prawie 90% 
refundację, ale do prac interwencyjnych dopłacamy (obecnie 1000 zł). Na hali 
Gwardii były targi pracy, w których uczestniczyła p. Angelika Lipke-Jędrzejewska. 
W wyniku nawiązania kontaktów przez p. Angelikę do UG Manowo przyjechali 
przedstawiciele firm. Na spotkanie przyszło 12 osób i żadna z nich nie podjęła 
pracy, pomimo zaoferowania 50 etatów. Gdyby Wójt ogłosił, że potrzebuje 50 osób 
do prac interwencyjnych, to znalazłoby się 100 osób. Sołtysi najlepiej wiedzą, że 
pracownicy interwencyjni są mało efektywni (nie wszyscy, ale większość). Prace w 
sołectwie można wykonywać na zlecenie przez mieszkańców (osoby w potrzebie, 
emerytów).  
 
Radny Michał Bamburak: czy rady sołeckie będą miały zwiększone środki z tego 
tytułu? 
 
Wójt: tak, chciałbym do 2018 roku zwiększać stopniowo budżet do ok. 50 zł na 
mieszkańca. 
 
Jan Prus - Przewodniczący Rady: to jest bardzo dobry sposób, aby wszystkie drobne 
sprawy realizować przez sołectwa. Jest to sprawa do przemyślenia. Uwagi i 
propozycje proszę kierować do nas do września.  
 
 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 
Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. VI/42/2015 
24 kwietnia 2015 

wyrażenia zgody na 
przeniesienie na własność spółki 

Elektrociepłownia Rosnowo 
Spółka z o.o. w Rosnowie rzeczy 

ruchomych i nieruchomości 

W trakcie realizacji, została 
przesłana do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

2. VI/43/2015 
24 kwietnia 2015 

udzielenia zgody na nabycie 

przez gminę Manowo prawa 
własności nieruchomości 

W trakcie realizacji, została 
przesłana do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Tomasz Padykuła - Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego: Komisja 
sporządziła zestawienie potrzeb wszystkich sołectw i przekazała do UG Manowo. 
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Ad.I.7.  Interpelacje i zapytania 
 
Radny Michał Bamburak: 

� Droga w Cewlinie prowadząca do lasu -  mieszkańcy po lewej stronie drogi 
sprzątają swoje posesje i wynoszą śmieci na drugą stronę. Pani Sołtys kilka 
razy już te osoby upominała, ale nie ma poprawy. Proszę, aby Straż Gminna 
zainterweniowała w tej sprawie. 

� Droga do p. Rusina - zgłaszałem już wcześniej ten problem i byli tam 
przedstawiciele PZD, zrobili zdjęcia i na tym się sprawa zakończyła. Po 
opadach deszczu posesja p. Rusina jest zalewana. Proszę o interwencję w tej 
sprawie. 

� Lampa w Kopanicy - słup jest, wystarczy tam zawiesić lampę. 
� Brak lampy przy drodze do Manowa (przy samym lesie) - tam są 3 nowe domy 

i mieszkańcy dopominają się lampy. 
 
Radny Tomasz Padykuła:  

� na ostatniej sesji wspominałem o przeniesieniu siedziby Komisji ds. 
Orzekania o Niepełnosprawności z ul. Racławickiej na ul. Podgórną. Miała 
być zgłoszona interpelacja na sesji Rady Powiatu przez p. Kuriatę. Czy 
mógłbym się dowiedzieć, jaka odpowiedź została udzielona na tę interpelację? 
Czy my, jako Gmina możemy zwrócić się do Prezydenta Miasta Koszalina o 
poprawę warunków przyjmowania pacjentów na ul. Podgórnej? 

� Proszę o wymianę żarówki w lampie w Dęborogach. 
 
Radny Mirosław Pawlak:  

� W nawiązaniu do potrzeb inwestycyjnych Osiedla w Rosnowie była mowa o 
plaży. Jest informacja, że są planowane prace rewitalizacyjne tego obszaru. 
W związku z tym proszę o informację, czy radni oraz Rada Osiedla będą mieli 
możliwość zapoznania się z tą koncepcją i czy będą mogli wnieść również 
swoje pomysły.  

� Na poprzednim posiedzeniu KR rozmawialiśmy o windykacji należności na 
rzecz gminy. Na terenie województwa jest kilka gmin, które zleciły windykacje 
podmiotom zewnętrznym (Dębno, Kamień Pomorski, Wolin). Można w tych 
gminach zasięgnąć dokładnych informacji na ten temat. 

� W tej chwili trwają projekty związane ze spółdzielniami socjalnymi. Czy taka 
spółdzielnia na terenie gminy miałaby rację bytu, zależy od tego, czy są grupy 
osób np. bezrobotnych lub w innej sytuacji życiowej np. niepełnosprawność i 
mogą pracować. Takie grupy osób mogą założyć taką spółdzielnię. Należy też 
rozważyć, czy gmina ma takie potrzeby i czy mogłaby tę spółdzielnię 
wykorzystać (np. do prac porządkowych). Spółdzielnia otrzymuje dotację z 
urzędu pracy do 20.000 zł na osobę na zakup sprzętu i wykorzystywać go na 
rzecz gminy. Jest to sprawa do  przemyślenia przez radnych, sołtysów i 
Wójta. 

 
Wójt: były zgłoszone 4 osoby z Wyszewa, ale się w ostatniej chwili wycofały. Być 
może znajdą się inne osoby. Musimy dotrzeć do osób, które chciałyby taką 
spółdzielnię założyć i nią pokierować. 
 
Radna Sylwia Krępeć: 
� Przy drodze gminnej w Wyszewie prowadzącej do leśniczówki stoją nowe słupy. 

Czy na słupie nr 23 będzie można zamontować lampę oświetleniową?   
� Na placu rekreacyjnym w Wyszewie, za sceną, zapaliły się druty. Czy my jako 

Urząd możemy zwrócić się o wymianę tych słupów? 
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Ad.I.8. Trybuna obywatelska 
 

Bogumiła Wasilewska – prezes Zarządu Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej:  
� Kamienne Kręgi są przygotowane do sezonu turystycznego. Bardzo dziękuję 

wszystkim, którzy uczestniczyli - radnym, członkom Stowarzyszenia, Szkole 
Podstawowej w Rosnowie.   

� Jutro, przy j. Skocznia w Wyszewie o godz. 20.00 odbędzie się impreza 
integracyjna dla członków stowarzyszenia i ich przyjaciół. 

 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 

� 1,5 tygodnia temu został złożony wniosek do WFOŚ o udzielenie pożyczki w 
kwocie 90% inwestycji (nowa oczyszczalnia). Obecna oczyszczalnia nie 
spełnia wszystkich warunków, mimo dobrych wyników badań. Myślę, że 
inwestycja zostanie wykonana w ciągu 1,5 - 2 lat. 

 
 
 
I przerwa – 1150 - 1210  
 
 
 
Ad.II.1. Przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży 
Informację na temat przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży 
przedstawiła p. Karina Maciejewska – pracownik Gminnego Ośrodka Kultury. 
Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad.II.2. Przygotowanie Gminy Manowo do sezonu turystycznego oraz promocja 
gminy 
 
Dorota Zwiefka – inspektor ds. rozwoju i promocji gminy przedstawiła następującą 
informację na temat przygotowania Gminy Manowo do sezonu turystycznego: 

1. REZERWAT ARCHEOLOGICZNY „KAMIENNE KRĘGI” 
- w dniu 16 maja br. odbyło się sprzątanie terenu rezerwatu. W sprzątaniu 
tradycyjnie udział wzięli: przedstawiciele  Muzeum w Koszalinie, uczniowie ze Szkoły 
Podstawowej w Rosnowie, członkowie koła PTTK z Bonina oraz Stowarzyszenia 
Ziemi Manowskiej, mieszkańcy Grzybnicy.; 
- zamontowane zostały  tablice informacyjne na terenie rezerwatu; 
- odnowiono stelaże pod tablice informacyjne znajdujące się przy parkingu; 
- Nadleśnictwo Bobolice wykonało drogę dojazdową do rezerwatu, utwardziło 
parking  oraz postawiło nową tablicę informacyjną; 
- na terenie rezerwatu będą sprzedawane materiały promujące rezerwat oraz gminę 
Manowo; 
- 24 sierpnia planowana jest impreza jednodniowa, plenerowa „Goci na Kamiennych 
Kręgach”.  
     

2. PROMOCJA: 
Materiały promocyjne gminy (foldery, mapy, pocztówki)  będą  rozprowadzane jak 
dotychczas poprzez: 

- Regionalne Centrum Informacji Turystycznej w Koszalinie, 
- podczas targów przez RCIT, 
- na terenie rezerwatu „Kamienne Kręgi”, 
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- w  Urzędzie Gminy. 
Gmina Manowo jest promowana  za pośrednictwem gminnej strony internetowej 
www.manowo.pl,  
- informacje o gminie zamieszczane są w Gazecie Ziemskiej wydawanej przez 
Starostwo Powiatowe oraz w gazecie lokalnej „Gmina nad Radwią”. 
- promocja gminy na portalach internetowych m.in. www.polskaniezwykła.pl; 
www.travelpolska.pl www.pojezierza.com.pl, www.gminy.pl, 
www.mojewirtualnemiasto.pl, www.ko-pomerania.pl, www.it-pomorze.pl, 
www.odkryj.pl, www.pomorze-urlop.pl 
- na stronie internetowej gminy został zamieszczony  multimedialny przewodnik po 
gminie. 
-  zamówione zostały gadżety promocyjne gminy w postaci zabawek jo-jo, pamięci 
USB, kubków, notesów, 
- urząd planuje postawienie dwóch tablic informacyjnych: w Boninie dotyczącą 
miejscowości oraz w Rosnowie, przy szlaku niebieskim, dotyczącą grobowca 
megalitycznego. Obecnie oczekujemy na opracowanie treści przez Muzeum w 
Koszalinie. 
- ze środków unijnych gmina zakupiła 3 namioty promocyjne oraz ściankę 
promocyjną typu POP UP i dwa roll – upy, które mogą być wykorzystywane podczas 
różnego rodzaju imprez. 
- na terenie parkingu Urzędu Gminy została wykonana nowa tablica z mapą gminy. 

3. TARGI: 
Stowarzyszenia Gmin i Powiatów Pomorza Środkowego, którego gmina jest 
członkiem uczestniczyło w imprezach targowych. Swój udział ofertowy gmina miała 
na następujących targach: 
- w dniach 23-25 października 2014r. Międzynarodowe Targi Regionów i Produktów 
Turystycznych TOUR SALON w Poznaniu,  
- 27.02 – 01.03.2015r. Międzynarodowe Targi Turystyczne we Wrocławiu, 
- w dniach 15-17 maja 2015r. Targi Turystyczne „W stronę słońca” w Opolu. 

4. KĄPIELISKA: 
- Rosnowo – dzierżawcą terenu kąpieliska jest Pan Waldemar Filipowicz z Rosnowa. 
Obowiązkiem dzierżawcy jest dbanie o czystość i porządek na terenie kąpieliska.  
Gmina zleciła Sanepidowi badanie wody w kąpielisku na sezon letni.  W związku z 
brakiem chętnych na pełnienie funkcji ratownika kąpielisko prawdopodobnie w tym 
sezonie będzie niestrzeżone.  
- Cewlino – wypowiedziana została umowa dotychczasowemu zarządcy Catering 
Przymorze z Dworek. Działka przygotowywana jest do sprzedaży – około 
października.   

5. SZKAKI TURYSTYCZNE: 
Przez teren gminy Manowo przechodzą szlaki turystyczne: 

a) Szlaki rowerowe: 
1. SZLAK MEGALITÓW (żółty) 
Trasa: Paproty – Sulechowo – Niemica – Sieciemin – Szczeglino – Wyszebórz – dł. 31 
km 
2.POLANOWSKI TRAKT PRZYRODNICZY – kolor niebieski 
Trasa: Wyszebórz – Osetno – Karsina – Garbno – Cetuń – Polanów – dł 33 km 
3.SZLAK MORENOWEJ PRZEŁĘCZY – kolor czerwony 
Trasa: Manowo – Policko – Maszkowo – Kłos – dł. 14 km 
4.SZLAK PAŁACÓW -  kolor niebieski 
Trasa: Gąski – Wierzchowin o – Strachocino – Nosowo – Strzekęcino – Niedalino – 
Rosnowo – Mostowo – dł. 75 km 
5.SZLAK GOTÓW -  kolor zielony  
Trasa: Mostowo – Wyszebórz – Lubiatowo – dł. 18 km 
6.SZLAK SPICHLERZY – kolor zielony 
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Trasa: Mścice – Biesiekierz – Dunowo – Jarzyce – Świeszyno – Manowo – dł. 32 km 
7.TYCHOWSKI TRAKT – kolor czarny 
Trasa: Koszalin – Niekłonice – Świeszyno – Rosnowo – Tychowo – dł. 41 km 
8.TRASA SŁONECZNA – kolor czerwony 
Trasa: Manowo – Niedalino – Rosnowo – Zacisze – Manowo – dł. 30 km 
9.BIKE THE BALTIC 

 

b) Szlaki piesze: 
1. SZLAK DOLINY RADWI IM. TADEUSZA BRZEZIŃSKIEGO (zielony - 35 km) 

Trasa: Mostowo - Cybulino - Wietrzno - Polanów 
       2.   SZLAK IM. JÓZEFA CHRZĄSZCZYŃSKIEGO (czerwony - 50 km) 

Trasa: Góra Chełmska - Rosnowo - Tychowo 
       3. SZLAK KAMIENI GRANICZNYCH (zielony - 12 km) 
           Trasa: Dzierżęcino - Jezioro Policko – Bonin  
 

 W związku z kontynuacją konserwacji szlaków turystycznych, roku 
 bieżącym została przeprowadzona konserwacja szlaku rowerowego 
 zielonego (Szlak Gotów) na odcinku 22 km. 
 

c) Szlak wodny:  
SZLAK RADWI (długość 58 km) 
 Żydowo - Mostowo - Jezioro Rosnowskie - Rosnowo - Kanał Rosnowski - Jezioro 
Hajka - Niedalino - Białogórzyno - Nosowo - Karlino 

d) Szlak konny: 
Włoki – Łazy (47,85 km) Odcinek A Włoki – Manowo )10,50 km), Odcinek B 
Manowo – Szczeglino (9,20 km). Szlak został wyznaczony w roku 2011 i 
współfinansowany ze środków Ministerstwa Sportu i Turystyki. 
Rosnowo – Garbno (ok. 20 km) im. Marion von Donenhoff 

e) Trasy nordic walking 
W roku bieżącym  w ramach projektu, „Nordic Walking Park Pomorza Środkowego” 
powstały na terenie miejscowości Manowo 2 trasy nordic walking. Trasa krótsza ma 
ok. 2,9 km a trasa dłuższa ok. 10 km. Trasy zostały oznakowane i  postawiono na 
nich tablice z przebiegiem. 

f)  „Pomorska Droga św. Jakuba” – szlak pielgrzymkowy powstał w ramach 
projektu „RECReate – Rewitalizacja Europejskiego Szlaku Kulturowego na 
obszarze Południowego Bałtyku – Pomorska Droga św. Jakuba” – szlak 
przebiega w okolicach Wyszeborza i Wyszewa. 

. 
6. BAZA NOCLEGOWA: 
Zgodnie z ewidencją obiektów świadczących usługi hotelarskie na terenie gminy 
znajdują się następujące obiekty noclegowe: 
a) Ośrodki wypoczynkowe: 4 
- OW CZAPLA 
- OW RAJ -  obecnie ośrodek na sprzedaż 
- OW RANCZO 
- OW RADEW 
b) Gospodarstwa agroturystyczne: 8 
- CICHY DWÓR Policko 7 
- BRATKÓWKA Cewlino 28 
- LISÓWKA Lisowo 1 
- MAŁGOCHATKA Rosnowo 76 
- U BASI Rosnowo 39 
- WYSZEWO Wyszewo 44 
- Agroturystyka „Siedlisko” w Dęborogach 5 – Krystyna Myszkier 
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- Dom jednorodzinny -  agroturystyka Tomasz  Myszkier Wyszewo 8B  
c). Pozostałe: 
- Kama Rosnowo – pokoje 
- Ośrodek Edukacji Ekologicznej w Manowie 

Wysłane zostały do właścicieli bazy noclegowej  z terenu gminy pisma z prośbą o 
zaktualizowanie swoich danych na stronie gminy.   
 

7. POZOSTAŁE 
Na sezon letni została również przeprowadzona konserwacja i niezbędne 

naprawy na placach zabaw na terenie gminy. Przeprowadzono również konserwację 
nawierzchni  na boiskach  ORLIK. 
  W roku bieżącym na sezon uruchomione zostały dodatkowe boiska w 
Wyszeborzu i Grzybnicy oraz siłownie zewnętrzne w Boninie i Cewlinie. 

Umyte zostały witacze przy drodze krajowej oraz  zlecono wykonanie nowego 
nadruku dotyczącego rezerwatu „Kamienne Kręgi” od strony Koszalina. 

Zagospodarowany został teren w Rosnowie w pobliżu kąpieliska – pomnik 
Rybaka, ławki, kosze, tablice edukacyjne. 

Tereny zielone są na bieżąco koszone w poszczególnych miejscowościach ( w 
Rosnowie częściowo firma MIREX p. Adamczyk).  
 
 
 
Ad.II.3. Podjęcie uchwały w sprawie: 

 
a) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu 

za 2014 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku.  
Joanna Czerwiak – Przewodnicząca KBiF: Komisja przeanalizowała 
wykonanie budżetu i wydała pozytywną opinię, która została 
przekazana Komisji Rewizyjnej.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: RIO pozytywnie zaopiniowała 
wykonanie budżetu z zastrzeżeniem dotyczącym zobowiązań 
wymagalnych w wys. 400.591,87 zł.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/44/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

b) zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2014 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/45/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za rok 2014, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady poprosił o przedstawienie opinii KR w 
tej sprawie. 
Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: w dniu 26 maja 
Komisja Rewizyjna spotkała się w sprawie wniosku dotyczącego 
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udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za rok 2014. Po rozpatrzeniu sprawozdania z wykonania 
budżetu Gminy Manowo za 2014 r. wraz z opinią Regionalnej Izby 
Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, sprawozdania finansowego 
Gminy Manowo oraz informacji o stanie mienia Gminy Manowo 
Komisja pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu Gminy Manowo za 
2014 r. i zwraca się do Rady Gminy Manowo z wnioskiem o udzielenie 
absolutorium Wójtowi Gminy Manowo z tytułu wykonania budżetu za 
2014 r. Ponadto Komisja zapoznała się z  opinią Komisji Finansów i 
Budżetu i stwierdziła, że: 
1) zadowalające jest wykonanie deficytu, który wyniósł 1.660.685,94  

zł, a planowany był w kwocie 2.578.031 zł, 
2) należy szukać alternatywnych źródeł zwiększenia dochodów gminy, 
3) szczególną dyscypliną finansową objąć należy wydatki realizowane 

w 2015 roku, 
4) należy zintensyfikować działania dotyczące windykacji należności 

finansowych na rzecz gminy. 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: jest również pozytywna opinia RIO o 
wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy 
absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2014 rok. 
 
Uchwała otrzymała Nr VII/46/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 
Wójt: dziękuję Radzie za tę decyzję. We wniosku KR była 
wyszczególniona sprawa windykacji należności. Doszło nam bardzo 
duże zadanie – odpady komunalne. Na początku ściągalność była 
bardzo dobra, ale z biegiem czasu jest coraz gorzej. Wczoraj 
podpisywałem upomnienia. Na tę chwilę p. Danuta Opalińska bardzo 
dobrze się wywiązuje. Drobne kwoty zaległości nie kwalifikują się do 
tego, aby zlecić to zewnętrznej firmie windykacyjnej. Na dzień 
dzisiejszy mamy 1-2 dłużników, którzy mają zaległość ponad 
kilkanaście tysięcy. U nas jest wielu dłużników, ale na drobne kwoty 
(kilkuset). Po zatrudnieniu pracownika do windykacji jest duża 
poprawa ściągalności. Wysyłane są tytuły wykonawcze do Urzędu 
Skarbowych, ale często przychodzi odpowiedź o braku możliwości 
egzekucji. Musimy również zabiegać o to, aby osoby zamieszkujące na 
terenie gminy zgłosiły ten fakt w Urzędzie Skarbowym. Aktualnie 
budowanych jest na naszym terenie 60 domów, a 20-25 zostało 
oddanych do użytku.  
 

d) zmian w budżecie gminy na 2015 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/47/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

e) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 
2015-2026, 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/48/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

f) zmieniająca uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatków 
lokalnych, podatku rolnego i podatku leśnego oraz opłat za odbiór 
i wywóz śmieci w drodze inkasa, określenia inkasentów i 
wysokości wynagrodzenia za inkaso, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/49/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

g) zmieniająca uchwałę w sprawie zasad zwrotu wydatków 
poniesionych na świadczenia z pomocy społecznej, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/50/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

h) uzgodnienia dotyczącego przeprowadzenia badań naukowych na 
pomniku przyrody – głazie narzutowym zlokalizowanym w okolicy 
miejscowości Grzybnica na terenie gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/51/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

i) powołania zespołu opiniującego kandydatów na ławników, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/52/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

j) udzielenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
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tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/53/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

k) sprzedaży działki, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/54/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

l) zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/55/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

m) udzielenia zgody na nabycie nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/56/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

n) sprzedaży prawa własności działki gruntu, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/57/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

o) wyrażenia zgody na dzierżawę cz. działek gruntu przez Gminę 
Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/58/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
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p) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą 
kolejnej umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/59/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

q) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą 
kolejnej umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/60/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

r) udzielenia zgody na nabycie w drodze komunalizacji na rzecz 
Gminy Manowo nieruchomości stanowiącej własność Skarbu 
Państwa położonej w obrębie ewidencyjnym Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/61/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

s) zmieniająca uchwałę w sprawie zasad rozliczania tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć, zasad udzielania i rozmiaru 
obniżek, przyznawania zwolnień od obowiązku realizacji zajęć 
oraz tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dla 
nauczycieli, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku oraz na 
dzisiejszym spotkaniu z radcą prawnym. Czy do tego projektu uchwały 
są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – przechodzimy do 
głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/62/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

t) zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 czerwca 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/63/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
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u) uchwalenia Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów 

Społecznych na lata 2014 – 2020 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został wniesiony na 
początku sesji. Czy do tego projektu uchwały są jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania.  
 
Uchwała otrzymała Nr VII/64/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 
 
 
Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – przewodniczący Rady odczytał pisma: 
� Archiwum Przełomu 1989/1991, które wpłynęło do Rady Gminy Manowo.  
� Marszałka Senatu RP z okazji 25-lecia samorządów. 

 
Wójt: aktualnie trwa opracowywanie projektu gazyfikacji Manowa. Czas realizacji – 
2016 rok.  
 
Wanda Węgrzyńska – Sołtys Sołectwa Manowo: zapraszam wszystkich na kapeliadę 
w Manowie.  
 
Radna Grażyna Góral: nie wszystkie sołectwa chcą wykonywać wieńce dożynkowe, 
dlatego należałoby ustalić w regulaminie wykonywanie wieńców na zasadzie 
dobrowolności.  
 
Wójt: oczywiście, że tak. Niekoniecznie wszyscy muszą wykonywać wieńce.  
 
Radny Tomasz Padykuła: w sobotę odbyła się kolejna pielgrzymka Świętych Gór. 
Przez Wyszebórz i Wyszewo przeszła pielgrzymka. Chciałbym podziękować za 
przygotowanie powitania pielgrzymów p. Sołtysowi Tadeuszowi Mikulskiemu. 
 
Radny Mirosław Pawlak złożył następujące wnioski: 

� Bardzo się cieszę, że gmina dąży do poprawy i rozwoju turystyki (np. plany 
tras rowerowych, wąskotorówka, rewitalizacja plaży). W ostatnim czasie w 
Rosnowie odbyła się impreza – koncert disco polo, który przyciągnął bardzo 
dużo ludzi. Taka sama impreza na lotnisku w Zegrzu Pomorskim również 
przyciągnęła bardzo wiele osób. Może gmina mogłaby się włączyć do takich 
imprez. Nie zawsze stowarzyszenia są w stanie samodzielnie to wykonać. 
Dzięki takim imprezom ludzie mogą zobaczyć nasze miejsca i później tu 
wrócić. 

� Dochody związane z podatkiem dochodowym od osób fizycznych – może 
warto byłoby przeprowadzić kampanię informacyjną, zachęcającą ludzi do 
zgłaszania faktu zamieszkiwania na terenie gminy – np. konkurs. 

 
Radny Andrzej Sokalski: 

� Nastąpiła reorganizacja zakresu szkolenia. Zryw Kretomino przekształci się 
na akademię sportu i będzie zajmował się tylko młodzieżą, natomiast Leśnik 
zajmie się szkoleniem seniorów. Będą stworzone 4 grupy młodzieżowe.  

� 20 września w Kretominie będzie turniej futbolu amerykańskiego. 
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Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- M. Bamburaka: 

� Zaśmiecanie drogi w Cewlinie – wyślę tam Straż Gminną z prośbą o 
pouczenie.   

� Droga powiatowa koło p. Rusina – sprawdzę kiedy to zostanie 
zrealizowane. 

� Lampy w Kopanicy i w Cewlinie – jeśli będzie taka możliwość, to 
zawiesimy oprawę. Jeśli nie ma oprawy, to trzeba najpierw wykonać 
projekt. 

- T. Padykuły: 
� Interpelacja w sprawie siedziby Komisji ds. Orzekania o 

Niepełnosprawności – zapytam p. Irenę Oleksy jak przyjdzie do pracy. 
Wiem, że ta kwestia była poruszana na Radzie Powiatu.  

� Wymiana żarówki – w przyszłym tygodniu wymienimy. 
- M. Pawlaka: 

� Rewitalizacja plaży – to zadanie będzie realizowane przez Stowarzyszenie 
Gmin i Powiatów Pomorza Środkowego. My pracujemy nad koncepcją i 
można swoje propozycje składać w pok. Nr 5. Na pewno będzie nowy 
pomost, sanitariaty, wiata nad sceną.  

� Windykacja – przyglądamy się naszej sytuacji.  
� Spółka socjalna – to temat otwarty. Taką grupę zawsze poprzemy i 

będziemy służyli radą, ale nie zdejmiemy odpowiedzialności za podjęte 
działania przez poszczególne osoby fizyczne. 

- S. Krępeć: 
� Wymiana słupów – ta inwestycja jest realizowana przez energetykę. Myślę, 

że na ich słupach będzie możliwość podwieszenia lampy. 
� Pożar drutów – nie jest mi znane to zdarzenie. 

 
 
 
 
Ad.II.6. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady VII Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

 


